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سیاسی

ســرویس سیاسی -   با پایان انتخابات هیئت رئیسه دومین اجلاسیه 
مجلس دوازدهم، بار دیگر هیچ یک از زنان نماینده نتوانستند به یکی از 

۱۲ کرسی هیئت رئیسه راه یابند.
در حالی اجلاسیه دوم مجلس دوازدهم با انتخاب اعضای جدید هیئت 
رئیسه به پایان رسید که بار دیگر هیچیک از زنان نماینده نتوانستند به 
جمع ۱۲ عضو هیئت رئیســه مجلس راه یابند. ترکیب ۱۲ نفره هیئت 
رئیسه مجلس شامل رئیس، دو نایب رئیس، شش دبیر و سه ناظر است، 
اما در دو دوره متوالی اجلاسیه های اول و دوم مجلس دوازدهم، هیچیک 

از این کرسی ها به زنان نرسید، البته این موضوع فقط منحصر به مجلس 
دوازدهم نیست و در ادوار مختلف مجلس هم شاهد این ماجرا بودیم. 
در دوره فعلی مجلس ۱۴ نماینده زن داریم که سال گذشته و در جریان 
برگزاری انتخابات هیئت رئیسه مجلس دوازدهم در اجلاسیه اول، ۳ 
نماینده زن کاندیدای دبیری هیئت رئیسه مجلس بودند که در نهایت 
نتوانستند هیچیک از ۶ کرسی دبیری هیئت رئیسه مجلس را به دست 
آورند. همچنین دو نماینده زن مجلس کاندیدای ناظری هیئت رئیسه 
مجلس بودند که باز هم نتوانستند هیچیک از ۳ کرسی ناظری هیئت 

رئیسه مجلس شورای اسلامی را از آن خود کنند.
در اجلاسیــه دوم مجلس دوازدهم نیز فاطمه مقصودی، نماینده مردم 
بروجرد در مجلس شورای اسلامی تنها نماینده زن مجلس بود که برای 
کسب یکی از کرسی های دبیری هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 

ثبت نام کرد، اما نتوانست رأی کافی را به دست آورد.
برخی کارشناسان معتقدند که بخشی از عدم اقبال زنان برای راهیابی به 
هیئت رئیسه مجلس، به فقدان ائتلاف و هم افزایی میان خود زنان نماینده 
بازمی گردد و از ســوی دیگر آنان آن طور که باید و شاید فعالیت های 

تشکیلاتی مؤثری برای ارتقای جایگاه مدیریتی خود در ساختار داخلی 
مجلس انجام نمی دهند. در واقع، زنان نماینده برای رقابت در این عرصه 
نیاز به ائتلاف با جریان های با نفوذ درون مجلس دارند، چیزی که تاکنون 

کمتر دیده شده است.
البته با توجه به اینکه انتخابات هیئت رئیسه هر سال برگزار می شود و 
هنوز دو اجلاسیه دیگر در مجلس دوازدهم باقی مانده است، افزایش 
فعالیت های تشــکیلاتی می تواند زمینه را برای راهیابی زنان به هیئت 

رئیسه مجلس فراهم کند.

غیبت تکراری؛ زنان 
باز هم پشت درهای 
هیئت رئیسه مجلس!

 

ســرویس سیاسی -     یک سال از عمر مجلس 
دوازدهم گذشت. در این یک سال، روزی نبود 
که مشکلات اقتصادی زندگی، مردم را سخت 
نکرده باشد؛ در یک مورد، مردم شاهد بودند که 
دلار در کمتر از شش ماه نزدیک به دو برابر شد. 
حال این حق مردم است که بپرسند: مجلس در 
این سال برای کاهش آلام اقتصادی چه کرد؟ 

پنــج کمیسیون در مجلس به صورت مســتقیم 
مخاطب این پرسش دشوار هستند و آنها وظیفه 
دارند به آن پاســخ می دهند. البته کمیسیون های 
دیگری هم به صورت غیر مستقیم بر تصمیم های 
اقتصادی حکمرانی تأثیــر می گذارند. اما در این 
گزارش می توان پاسخ های این پنج کمیسیون را 

مرور کرد.
کمیسیون صنایع و معادن 

در گزارش این کمیسیون، بررسی ها و تحقیق ها 
و ســؤالات مختلفی درباره انــواع ناترازی ها و 
سوءتدبیرها دیده می شود. این جزو وظایف ذاتی 
هر کمیسیونی ست. ۸۲ جلسه برگزارشده و ده ها 
مورد سفرها و بازدیدهای نظارتی جزو وظایف 
روتین این کمیسیون اســت. آنچه جلب توجه 

می کند بررسی چند لایحه مهم است: 
لایحــه اصلاح تبصره یک ماده ۲ قانون حمایت 
از هنرمندان و استادکاران و فعالان صنایع دستی 
مهم بود. بر اساس این تصمیم تازه، عدم حضور 
فعالین در ســاعات معین نمی تواند موجب قطع 
بیمه شود. این همان انتظاری ست که هر هم وطنی 
از مجلس کشــورش دارد؛ قوانیــن باید واقعی 
و به نفع هموطنان باشــد. برای بیمه باید مسجل 
شــود آن استادکار مشغول یک فعالیت هنری یا 
صنعتی خلاقه  است. وگرنه ساعات کار هنرمندان 
نمی تواند ماننــد کارمندان اداره هــای دولتی یا 

شرکت های خصوصی باشد. 
طرح توســعه بهره وری ایمنی معادن ذغال سنگ 
پس از وقایع تلخی که در سال های اخیر در کشور 
روی داد هم واجب و ضروری اســت. توســعه 
هوش  مصنوعی می تواند به طور کلی به هر قانونی 
از جمله بروزشدن اچ اس ای در معادن و شرکت ها 

و کارگاه ها کمک می کند. 
لوایح مربوط به الحــاق ایران به کنوانسیون ها و 
اتحادیه های بین المللی در موضوعات مشخص 
از جمله اقدامات مثبت دیگر این کمیسیون است. 

کمیسیون ویژه حمایت از تولید 
یکی از گمشــده های اقتصــاد آسیب مند ایران، 
حمایت از تولید است. محدودیت ها در خصوص 
تخصیــص انرژی به کارگاه هــا و کارخانه ها در 
ســال های اخیر صدای تولیدگــران را درآورده 
اســت. برخی اقدامات نمایــشی در خصوص 
توجه غیرتخصــصی در راه اندازی دوباره برخی 
واحدها عملًا به اضافه شــدن حجم مشکلات 

کمک کرده اند. 
نــگاه به گزارش کمیسیون ویژه حمایت از تولید 
نشان می دهد که آنها دریافته اند که مصائب تولید 
در کشــور در یک سال و با اقدامات ضربتی ولی 
فکر نشــده به ســرانجام نمی رسد. باید با دیدی 
کارشناســانه نه لزوما پوپولیستی در موضوعات 
مبتلابه اســاسی ورود کند. بررسی طرح تأسیس 
نهاد مســتقل تنظیم گر بخش برق یــکی از آن 
گام های مهم اســت تا ســرمایه گذاری ها در این 
بخش برای تأمین بــرق مورد نیاز صنعت برای 
بخش خصوصی جذاب باشــد. توجه به تأمین 
مالی تولید و زیرســاخت ها و رسیدگی به طرح 
اصلاح قانون اتاق بازرگانی نیز در دستور کار قرار 
گرفت. موضوع تأمین مالی تولید در کنار اصلاح 
قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار همان 
ریل گذاری هایی ست که باید با دقت صورت گیرد. 
راه حمایــت از کالای ایرانی از مسیر ریل گذاری 
درســت در راه اندازی کســب وکارهای ایرانی 

می گذرد. 
کمیسیون برنامه و بودجه 

رسیــدگی به کلیــات لایحه بودجــه همراه با 
برگزاری جلسات متعدد جزو فعالیت های طبیعی 
این کمیسیون اســت. اما چند نکته و رهیافت در 

اولویت های این کمیسیون امیدوارکننده است. 
یک: نظارت بر اجرای قانون پنج ساله هفتم؛ حل 
مشکل کشــور در تلنبار کردن برنامه های کلان 
مختلف و متنوعی نیست که گاه در تضاد با یکدیگر 
هســتند. مجلس نظارت می کند تا همان مسیر 
مشخص شده و فکرشده طی شود و بیراهه های 

جدیدی شکل نگیرد. 
دو: ســؤال از وزیر میراث فرهنگی در خصوص 
عدم تعییــن ردیف اعتبــاری در لایحه بودجه 
ســنواتی برای ایجاد زیرساخت گردشگری در 
شهرهای قطب گردشگری؛ این موضوع به ظاهر 
جزیی و کوچک از آن جهت دارای اهمیت است 
که کمیسیون مربوطه و نماینده ها دریافته اند که یکی 

از محورهای مهم توسعه در ایران می تواند موضوع 
گردشگری باشد. یعنی تمرکز بر گردشگری برای 
کشــوری تاریخی و کهن ماننــد ایران ضروری 
ا ســت. از این جهت توجه به توسعه سایت های 
گردشگری هم به جهت اقتصادی و هم از منظر 

هویتی ارزشمند است. 
ســه: رسیدگی به لایحه تنظیم بخشی از مقرارت 
مالی دولت هم مهم است. رفع موانع قانونی برای 
سرمایه گذاری های مناسب داخلی و تأمین مالی 
خارجی واقعی نه نمایشی و تبلیغاتی برای انقلابی 
تکنولوژیک و اساسی در صنعت انرژی کشور از 

نان شب واجب تر است. 
کمیسیون اقتصادی 

ایــن کمیسیون طرح جنجالی اســتیضاح وزیر 
اقتصــادی و امــور دارایی را بــررسی کرد. حل 
مشکلات مردم و بروز هرج ومرج در بخش ارز، 
مجلس را به واکنش های قانونی نظارتی کشاند؛ 
اســتیضاح و سوال و نظارت و تذکر به وزرا از آن 

دسته است. 
این کمیسیون برای حل برخی مشکلات همیشه 
و ریشــه دار هم دست به کار شد. طرح مالیات بر 
سوادگری و سفته بازی و هم چنین طرح اصلاح 
قانون صنفی کشور از آن جمله است. طرح مهم 
مالیات برســوادگری هم چنان پرمناقشه است. 
مطابــق این طرح که حتماً برای عموم مردم قابل 
پذیــرش و ضروری جلوه می کند از فعالیت های 
غیرمولد و فعالیت های مرتبــط با دلالی مالیات 

دریافت خواهد شد. 
 لایحه توســعه محدوده مناطــق آزاد تجاری و 
صنعــتی انزلی به همراه لایحه عضویت ایران در 
اوراسیا و افزایش ســرمایه ایران در بانک جهانی 
و صنــدوق بین المللی پول هم در این کمیسیون 
بررسی شــد. بــه طور کلی توســعه دیپلماسی 
اقتصادی در شــرایط تحریم ضروری  اســت. 
مجلس تلاش می کند با ایده های مرتبط با افزایش 
نقش ایران در شوراهای منطقه ای و مجامع مؤثر 
اقتصادی که به نفع وضعیت اقتصادی کشور است 

اقدام کند. 
یکی از موضوعات عاجل و اخیر که در کمیسیون 
اقتصــادی به وسیله برخی اعضــای آن مطرح 
شــده است به تحقیق و تفحص از بانک مرکزی 
مربوط می شــود. سرنوشت صف های طولانی 
در گمرکات و وجود بانک هایی که ناسالم نامیده 
می شوند به سوء تدبیرها در بانک مرکزی نسبت 

داده می شود. این بحث هم چنان داغ است. 
کمیسیون عمران 

ایــن کمیسیون طــرح تفکیــک وزارت راه و 
شهرسازی را بررسی کرده است. از جمله اقدامات 
گره گشای این کمیسیون بررسی طرح استفساریه 
قانون منع فروش و واگذاری اراضی فاقد کاربری 
مسکونی بوده است. با تأیید این طرح عملًا بخشی 
از قفل ساخت وســاز در روستاها شکسته شد. 
راهبرد تسهیل سازی در فرآیند صدور مجوزها به 
طور کلی در دســتور کار برنامه توسعه و مجلس 

دوازدهم بوده است. 
بررسی سکونت گاه های نوین و شهرهای جدید 
به لحاظ عملکرد سازمان نظام مهندسی و کنترل 
ســاختمان هم از جمله فعالیت های مهم نظارتی 
این کمیسیون بوده اســت. توجه به پیوست های 
شهری و فرهنگی و هویتی در تأسیس شهرهای 

تازه بدون وجود مجلس شدنی نیست. 
بــه طــور کلی اقدامات کمیسیــون عمران در 
خصوص عملکرد شــبکه بانکی کشور شایان 
توجه اســت. تلاش آنهای بــرای الزام جریمه 
مالیاتی به وسیله ســازمان امــور مالیاتی برای 
بانک هایی که در پرداخت تســهیلات مصوب 
مســکن اهمال کاری می کنند از آن جمله است. 
این کمیسیون در اقدامی شایســته تقدیر اعلام 
کرده اســت که موارد زیــر را در اجلاسیه دوم 
بررسی خواهد کرد: طــرح اصلاح قانون ماده 
۱۰۰ شــهرداری، طرح اصلاح موادی از قانون 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان، لایحه اصلاح 
قانون توســعه حمل و نقل عمومی و مدیریت 
مصرف ســوخت، و لایحه اصلاح ماده ۶ قانون 

هواپیمایی کشوری.
گزارش فرهنگی اجتماعی سال اول مجلس 

دوازدهم
مســائل و بحران های اجتمــاعی و فرهنگی و 
آموزشی در فضای کشــور بــا ظهور بحران ها و 
تهدیدهای بیرونی تــازه و نوین، کار مجلس را 

سخت تر کرده است. 
در ایــن بخش، تنها با نــگاهی به اقدامات متنوع 
کمیسیون ها درمی یابیم که تا چه حد نظام تنش ها 
در موضوعات فرهنگی و اجتماعی گسترده است. 
در این گــزارش کمیسیون اجتماعی، کمیسیون 
آموزش و تحقیقات، کمیسیون بهداشت و درمان، 

و کمیسیون فرهنگی را مرور می کنیم. 
کمیسیون فرهنگی 

لایحه نظام جامع باشــگاه داری در این کمیسیون 
بررسی شد. طرح فهرست قوانین و احکام نامعتبر 
در حوزه میراث فرهنگی هم از جمله موضوعات 
شایسته تقدیری  است که در این کمیسیون بررسی 
شــد. نگاهی به احکام گذشــته و زدودن برخی 
اضافــات تقنینی کاری لازم اســت که معمولًا 

فراموش می شود. 
کمیسیون فرهنــگی در خصوص اصلاح قانون 
اداره صداوسیمــا و کارآمدســازی مســاجد و 
دیپلماسی فرهنگی و فضــای مجازی و هوش 
مصنــوعی برنامه هــایی دارد. بــا آنکه زیربنای 
چالش های کشور، فرهنگی  است ولی متأسفانه بنا 
به گزارش کمیسیون فعالیت های صورت گرفته 
کافی نیست. ارائه صادقانه چنین گزارشی از سوی 

کمیسیون شایسته تقدیر است. 
کمیسیون بهداشت و درمان

نظــام بهداشــت و درمان در کشــور را می توان 
یک دولت به حســاب آورد. حجم بالای نیروی 
انسانی، ارباب رجوع و گردش مالی در این نظام 
چشــمگیر است. با همین نگاه، اقدامات مجلس 
در این خصوص ناظر به یک موضوع مهم است: 
تنقیح و تدوین قانون جامع سلامت. همین یک 
کار، می توانــد انــدازه فعالیت یک کمیسیون در 
طول چهار ســال مهم باشد. کاهش تعارضات و 
تضادهای قانونی لازم است. ساماندهی و بهبود 
وضعیت قوانین در حوزه سلامت، با توجه هزاران 

مشکل شناسایی شده، امری حیاتی  است. 
عضویت دولت در آژانس بین المللی سرطان نیز 
تأیید شد. اما چند اقدام مهم در فهرست برنامه های 
آتی ایــن کمیسیون دیده می شــود. پیگیری رفع 
مشــکلات دارو و تجهیزات پزشکی برای مردم 
و خانواده های گرفتار نجات بخش است. پیگیری 
اجرایی شدن برنامه ملی پزشک خانواده و اجرایی 
شدن شــعار ســال در حیطه سلامت از جمله 
فعالیت هایی  است که این کمیسیون نسبت به آن 

حساس است. 
ضمنا در ســال اخیر تحقیــق تفحص از برخی 
ادارات و نهادهای دولتی در استان خوزستان مانند 
دانشــگاه علوم پزشکی این استان مورد نظر بوده 
است. حادثه آتش سوزی بیمارستان قائم رشت 
هــم با نظر به اعمال مــاده ۲۳۴ در این کمیسیون 

بررسی شد. 
کمیسیون آموزش و تحقیقات

طــرح تقویت نظام آمــوزش و پرورش با نظر 
به تأکیدات مقامات عالی رتبه کشــور در دستور 
کار این کمیسیون بوده اســت. در این خصوص 
سؤالات نمایندگان از وزیر آموزش و پرورش 
همگی درســت بوده اســت. ســؤال درباره 
معترضین آزمون  استخدامی، سوال در خصوص 
تأثیر قطعی معدل که هنوز هم ابهام آفرین است، 
سوال در خصوص نوسازی مدارس مهم است. 
نویســنده این گزارش در یکی از مراکز استان ها 
معلم اســت و تأیید می کند در ســال های اخیر 
تجهیز و نوســازی درخوری حداقل در یکی از 
مراکز اســتان برخوردارِ کشور صورت نگرفته 

است. 
تحقیق و تفحص مجلس از دانشگاه آزاد اسلامی و 
هیأت مرکزی گزینش وزارت آموزش و پرورش 
و از همــه مهم تر تحقیق و تفحص از ســازمان 

نوسازی مدارس همگی نقطه زن بوده است. 
بررسی طرح تقویت زبــان و ادبیات فارسی که 
ذخیره راهبــری ایران اســت در این کمیسیون 
امیدآفرین است. طرح ساماندهی نظارت دانشگاه 
آزاد اسلامی هم بررسی شد. در ادامه تقویت نظام 
آموزش پرورش و ساماندهی نیروهای نخبه این 
وزارتخانه حائز اهمیت اســت. اعمال ماده ۲۳۴ 
در خصوص عدم پرداخت ۶۰ درصد باقی مانده 
پاداش بازنشستگی هم توانست مرهمی باشد بر 

آن زخم های عمیق. 
کمیسیون اجتماعی 

لایحه نحــوه مدیریت تعارض منافــع در این 
کمیسیون بررسی شد. لایحه مهم حفظ کرامت 
و حمایت از زنان در برابر خشــونت هم بررسی 
شد. لایحه جنجالی اصلاح قانون نحوه انتصابات 
اشخاص در مشاغل حساس هم در این کمیسیون 

بررسی شد. 
چنــد تحقیق و تفحص مهــم در این کمیسیون 
صــورت گرفت که جزییــات آن می تواند برای 
هم وطنان جذاب باشد؛ تحقیق و تفحص از نحوه 
برگزاری آزمون های استخدامی، تحقیق و تفحص 
از بانک های ملی و پاسارگارد و مهر و آینده و دی، 
تحقیق و تفحص از صندوق بازنشستگی و تحقیق 
و تفحص از استخدام های سه سال اخیر وزارت 

آموزش و پرورش. 

اعمال ماده ۲۳۴ در خصوص انحراف از پرداخت 
پاداش فرهنگیــان هم در این کمیسیون صورت 

گرفت. 
با این همه توجــه دوباره به دو لایحه مهم نحوه 
مدیریت تعارض منافــع و لایحه حفظ کرامت 
زنان می تواند ســویه های اجتماعی داشته باشد و 
با نگاهی همدلانه و وحدت آفرین کشــور را در 
برابر دوقطبی سازی های بیگانگان در موضوعات 

حساس ایمن کند.
گزارش سیاسی  امنیتی سال اول مجلس 

دوازدهم 
یک ســال اخیر از نظر سیاسی و امنیتی ســال پر 
چالشی بود. پس از ۴۳ سال، یک رییس جمهور 
پیش از موعد، در حین خدمت، شهید شد. در ادامه 
تحولات پرچالش منطقه، درگیری ها بین ایران و 
رژیم نژادپرست صهیونی در سطوح بالای نظامی 

و امنیتی و سیاسی ادامه یافت. 
پرونده هســته ای ایران وارد مرحله تازه ای شد. 
دامنــه ای از تصمیمــات و انتخاب هــا برافکار 
عمومی و بازار داخل ایران تأثیر گذاشت. جریان 
گفت وگوها بین ایران و آمریکا هم چنان ادامه دارد. 
از دیــد ناظر بیرونی، جایگاه مجلس در میانه چه 
بود؟ مجلس چه اقدامات سیاسی و امنیتی انجام 
داد؟ شــأن راهبردی مجلس در دایره تصمیم ها 
بیشــتر از آن چیزی ا ست که در فضای عمومی 
حس می شــود.  فعالیت های مجلس را در قالب 
بررسی گزارش های چهار کمیسیون مجلس در 

پایین بررسی می کنیم. 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 

چنــد تحقیق و تفحص بــا موضوعات مبتلابه 
صــورت گرفت. یکی از مهم تریــن بررسی ها، 
بررسی علت عدم موفقیت در ساماندهی پسماند 
در کشــور و افزایش آلودگی  محیط زیست بود. 
از روند کاری کمیسیون مربوطه چنین احساس 
می شود طرح جامع مدیریت شهری و روستایی 
باید تدوین شــود تا به این وضع نابه ســامان به 
خصوص در شهرها با جمعیت های کمتر از پانصد 
هزار نفر پایان یابد. این طرح هنوز به تصویب و 

اجرا گذاشته نشده است. 
یکی از نیازهای کشور، مدیریت منطقی اعتراضات 
مدنی و صنفی شــهروندان اســت. نمی توان هر 
اعتراضی را نادرست نامید. در این کمیسیون طرح 
نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها بررسی 

شد. 
از دیگر نیازهای اساسی کشور، موضوع حضور 
اتباع کشورهای همسایه است. مجلس می تواند 
با دور از هر نوع نفرت زایی دشــمنان بین ایرانیان 
و افغان ها، این موضوع را ساماندهی کند. حضور 
اتبــاع نیاز به ســاماندهی دارد. این کار از طریق 

سازمان ملی مهاجرت قابل حصول است. 
لایحــه اساســنامه ســازمان شــهرداری ها و 
دهیاری های کشــور هم بررسی شد. برای ده ها 
میلیون ایرانی که در روستاها و شهرهای کوچک 
زندگی می کنند موضوع اختیارات و شیوه عملکرد 

این سازمان های دولتی روشن نیست. 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 

بسیــاری این کمیسیــون را مهم ترین کمیسیون 
مجلس می دانند. آنها در یک سال اخیر در موضوع 
انسداد از مرزهای شرقی کشور وارد شده اند. یک 

طرح مهم ملی که هنوز به انتها نرسیده است. 
طرح مهارت آموزی و اشتغال پذیری برای جوانان 
این کشور که به خدمت سربازی مشغول هستند 
باید به سرانجام خوب و قانع کننده ای برسد. این 

طرح در این کمیسیون بررسی شده است. 
لایحه ســاماندهی پرنده های هدایت پذیر از راه 
دور غیر نظامی نیز در این کمیسیون بررسی شد. 
این فناوری های نوپدید نیاز به قانون تازه ای دارد. 
نمی توان از پدافند کشــور انتظار داشــت که هر 
پرنده ای در آسمان ایران را بزند. با رعایت قوانین 
و ملاحــظلات امنیتی می توان این موضوع را هم 
مدیریت کرد تا مردم بتوانند به طرز بهینه ای از این 

پرنده ها استفاده کنند. 
لایحه جامع حمایت از ایرانیان خارج از کشــور 
از دیگر برنامه های قابل تقدیری ســت که در این 
کمیسیون بررسی شده است. ده میلیون ایرانی در 
خــارج از ایران، ظرفیت  نخبگان و کاری ویژه ای 
دارند که می توانند به جای همراهی با دولت های 
رقیب یا متخاصم به کار کشــور بیایند. این نیاز به 

تدوین قانونی مدون از داخل کشور دارد. 
لایحــه دفــاعی مربوط به اجــرای معاهده منع 
گسترش به کارگیری سلاح های شیمیایی و انهدام 
آنها در این کمیسیون بررسی شد. این لایحه برای 
کشــوری که خود زخم خورده این سلاح هاست 
از اهمیت ویــژه ای برخوردار اســت. هیچگاه 

جمهوری اسلامی در طــول حیات خود از این 
سلاح ها استفاده نکرده است. 

لایحه معاهده مشترک جامع راهبردی بین ایران 
و روسیه هم بررسی شــد که امید است فوائد آن 

علی الارض دیده شود. 
کمیته ویژه توسعه جزیره بوموسیِ ایران نیز در این 

کمیسیون تشکیل شد. 
کمیسیون قضایی و حقوقی 

این کمیسیون از نظر تقنینی بسیار کمیسیون مهمی 
است و تصمیماتش بیشتر از هر جای دیگری بر 
رونــده پرونده های حقوقی و قضایی مردم تأثیر 
می گــذارد. مثلا یکی از مســائل مردم، موضوع 
سلاح گرم اســت. طرح اصلاح قانون مجازات 
قاچاق اســلحه و مهمــات و دارندگان سلاح و 
مهمات غیر مجاز بررسی شــد. این قوانین ناظر 
به وضعیت واقعی کشور، تدوین منطقی تری پیدا 
کرده اســت. طرح اصلاح مواردی از قانون نحوه 
اجــرای محکومیت های مالی و احکام مربوط به 
مهریه هم بررسی شد. نظر قوه قضاییه این نیست 
که محکومان مالی و مهریه به ســرعت پشــت 
میله هــای زندان دیده شــوند. اصلاح قوانین در 
کمیسیــون قضایی و حقوقی مجلس می تواند به 
دور از حواشی های قضایی و حقوقی به سرانجام 

برسد. 
طرح اصلاح قانون مجازات با اخلاگران در نظام 
اقتصادی کشــور هم برای مردم می تواند شایان 
توجه باشــد. هرچند اجرای این طرح هاست که 
می تواند اطمینان آور باشد. با این همه وجود قانون 
مصوب و به روز همراه با سخت گیری های لازم 
که بتواند با اخلال گران بدون مماشــات برخورد 
کند حتما مردم را خشــنود می کند. این بررسی ها 

ادامه دارد. 
مــوارد لازمی به ترتیب زیر عنوان می شــود که 
مورد نظر کمیسیون هم اســت، باید زودتر مورد 
بررسی قرار بگیرد و به شکل معقولی وارد سامانه 

تصمیم گیری و اجرای کشور شود:
لایحه اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر، بررسی 
طــرح اصلاح قانــون آییــن دادرسی کیفری، 
بــررسی لایحه پلیس ویژه اطفــال و نوجوانان، 
بررسی وضعیت رعایت حقوق شــهروندی در 
دســتگاه های اجرایی و بررسی وضعیت اجرای 

قوانین مقررات مرتبط با حوزه مبارزه با مفاسد.
کمیسیون اصل نود قانون اساسی

اصل نود قانون اساسی می گوید: هر کس شکایتی 
از قوا دارد می تواند شکایت خود را کتبا به مجلس 

شورای اسلامی عرضه کند. 
بــا همین تعریف، می تــوان دریافت چقدر این 
کمیسیون پرکار اســت و اگر برخورد تزیینی با 
شکایات نداشته باشد، بسیار وظیفه سنگینی را به 
دوش می کشد. از میان هزاران شکایات و مکاتبات 
صورت گرفته در این کمیسیون موارد زیر شایان 

توجه است. 
اول؛ چنــد گزارش مهم در صحن قرائت شــد. 
مثل گزارش عملکرد شــبکه بانکی در پرداخت 
تسهیلات اجتماعی، گزارش طرح های نوسازی 
ناوگان نوســازی ناوگان باری جاده ای، گزارش 
آسیب شــناسی بحران آب کشور، گزارش لزوم 
ســاماندهی تقنینی و نظارتی در حوزه رمزارزها 
و گزارش عملکرد صندوق های بازنشستگی در 
قبال انتشــار صحیح اطلاعات، گزارش اقدامات 
مربوط به شناســایی و انتشار صورت های مالی 
شرکت های مشمول در ســامانه کدال، گزارش 
رسیدگی به شــکایات در حوزه زمین خواری در 

اراضی منابع طبیعی و کشاورزی و... 
لازم اســت گــزارش جذاب و منقــحی از این 
گزارش ها به اطلاع مردم برسد. همین عناوین بالا 
نشان می دهد که موضوعات مبتلابه کشور در این 
کمیسیون بررسی شده است. اما مهم این است که 
این چرخه بر سرانجام برسد و گزارش به اقدامات 

اصلاحی درخور منتهی شود. 
دوم؛ بررسی هــای صــورت گرفتــه در ایــن 
کمیسیون نشــان می دهد موارد مورد نیاز زندگی 
مــردم در روی میز اعضای این کمیسیون رؤیت 
می شــود. بررسی تکمیل سامانه جامع املاک و 
اســکان و آسیب شناسی بحران ملی آب در کنار 
بررسی ســاماندهی بانک های ناسالم که متهم به 
پول شــویی های گسترده هستند همراه با بررسی 
موضوع پدیده فرونشست در کشور از جمله این 

بررسی ها هستند. 
آسیب شناسی علل ناترازی های انرژی و پیگیری 
آسیب هــای موجود در موضوع آرد و نان و لزوم 
جمع آوری گازهای مشعل که عملا سرمایه کشور 
را هدر می دهد نیز در این کمیسیون بررسی شده 

است.

نگاهی به عملکرد کمیسیون های 
پارلمان در نخستین سال  فعالیت 

مجلس دوازدهم

سرویس سیاسی -   معاون امور زنان و خانوده رئیس جمهور گفت: فعلا خواهشم 
از همه نمایندگان این است که طرح کاهش سقف مهریه تا ۱۴ سکه را متوقف کنند 

تا ان شاالله فرآیند علمی اش طی شود و نظر کارشناسی بدهیم.
زهرا بهروزآذر معاون امورز زنان و خانواده رئیس جمهور با اشــاره به طرح کاهش 
ســقف مهریه تا ۱۴ ســکه گفت: از نمایندگان درخواست می کنم این طرح را فعلا 
متوقف کنند چراکه این مســاله صرفا برای آقایان نیســت. به همان نسبت مرتبط با 

خانم ها هم هست.
وی افزود: اینکه ما یکجانبه فقط آقایان را ببینیم و خانم هایی که برای آنها این مساله 
بسیار اهمیت دارد را حذف کنیم اصلا با رویکرد ما در معاونت زنان و دولت سازگار 
نیســت. بهروزآذر گفت« همه تلاشمان را می کنیم. جلساتی به صورت تخصصی 
داریم با معاونت حقوقی و وزارت دادگســتری هم صحبت هایی انجام می دهیم که 

بتوانیم نظر جمعی دولت را هم در این خصوص اعلام کنیم.
معاون رئیس جمهور خطاب به نمایندگان تاکید کرد: با این حال فعلا خواهشــم از 
همه نمایندگان این اســت که این طرح را  متوقف کنند تا ان شاالله فرآیند علمی اش 
طی شود و نظر کارشناسی بدهیم. وی ادامه داد: موضوع مهریه یکی از موضوعات 
مهم همه خانواده هاست. مهمترین دغدغه ای که منجر به ارائه طرحی در مجلس شده 

است این است که بتوان تعداد زندانیان مرد را کاهش داد.
وی افزود: مسئله این طرح، فشارهای اقتصادی است و یک باره از عدد ۱۱۰ به میزان 
مطرح شده در آن طرح رسیده اند. واقعیت این است که مهریه صرفاً یک عدد و فقط 

یک دین مادی نیست بلکه یکی از اضلاع مهم نظام حقوقی خانواده است.
معاون زنان و خانواده رئیس جمهوری تأکید کرد: اگر قرار است این ضلع اصلاح شود 
مابقی اضلاع هم باید باهم بررسی و اصلاح شــوند چون این موضوع آثار مختلفی 

روی زندگی همه به خصوص زنان دارد.
وی گفت: موضع مشــخص معاونت زنان این است که  اصلاح مهریه باید متوقف 
شــود چون اصلًا مطالعات جدی در این زمینه انجام نشــده است. ما بر ماده ۲۲ که 
مهریه را به ۱۱۰ رسانده بود نقد جدی داشتیم و اشکالات جدی در اجرای آن وجود 
داشــت که نه تنها آن موارد مرتفع نشــده است که بحث جدید دیگری به صورت 

یکجانبه مطرح شده است.

 معاون امور زنان و خانوده رئیس جمهور:

نمایندگان فعلا طرح کاهش سقف مهریه تا ۱۴ سکه 
را متوقف کنند تا فرآیند علمی اش طی شود

سرویس سیاسی -      دبیرکل حزب کارگزاران 
ســازندگی با بیان این که فروکش کردن نزاع 
های سیاسی در کشور نتیجه وفاقی است که بین 
رئیس جمهوری و ارکان عالی نظام اتفاق افتاده 
است، گفت: آقای پزشکیان نمی گوید آقا یکی، 
من هم یکی. بلکه می گوید هر چه آقا می گوید، 

من هم به همان عمل می کنم.
حسین مرعشی در پاســخ به سوالی درمورد 
مسیر خصوصی ســازی در ایــران  خودرو و 
ســایپا، گفت: درباره ایران خودرو، به نظرم در 
مسیر خصوصی ســازی واقعی این شــرکت 
حرکت شد. چون قطعه سازانی که خریدار شرکت بودند، بخش خصوصی بودند که 
توانستند با هم اجتماع کنند و وارد شوند و در مراحل بعد هم به صورت خرد خرد سهام 
ایران خودرو را در بازار خریدند و همین باعث شده بود که از قبل سه کرسی مدیریتی 
در ایران خودرو داشته باشند. البته دولت اجازه نمی داد تا این شرکت ها به رغم داشتن 
این کرسی، بر ایران خودرو مدیریت اعمال کنند. اما به هر حال در مقطعی دولت تصمیم 
گرفت این شرکت ها، مدیریت را اعمال کنند. مجموعه اینها به این معنی است که مسیر 
فعلی در ایران خودرو، مسیر خوبی است که به روشنی جلو می رود. اما درباره سایپا؛ هنوز 

نمی دانیم که مسیر چگونه است.
وی در پاســخ به سوالی درباره تحریم داخلی گفت: تحریم داخلی این است که هیچ 
نهاد مالی در کشور نیست که بخش خصوصی از آن استفاده کند. امروز بانک ها دولتی 
و ورشکسته هستند و ساختار مالی غلطی دارند. بانک ها قادر نیستند منابع لازم را تجهیز 
کنند. مگر بخش خصوصی می تواند بدون اینکه بانک ها در تجهیز منابع به او کمک 
کنند، حرکت کند؟ در هیچ کجا بخش خصوصی نمی تواند بدون تجهیز منابع از سوی 

بانک ها حرکت کند.
دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی افزود: کدام کشــور یا کدام بخش خصوصی را 
می توان ســراغ گرفت که صرفاً با تکیه بر سرمایه در گردش خودش صنعتی تأسیس 
کند؟ این طور نیست که مثلًا در دنیا، سرمایه گذاران صنعتی خودشان منابع مورد نیاز را 
داشته باشند. این وضعیت بسیار کم اتفاق افتاده است. بنابراین، آنچه در ایران به عنوان 
مســائل جدی بخش خصوصی مطرح است، یکی این است که بخش خصوصی با 
تحریم های بین المللی روبه روست که دسترسی او را به بانک و فناوری  جدید و بازار 
محدود می کند. از سوی دیگر در داخل هم هیچ پروژه ای از بخش خصوصی نیست که 

بانک ها بتوانند آن را پشتیبانی کنند، حتی پروژه های کوچک را.
مرعشی در پاســخ به سوالی درباره دکترین کشور بیان کرد: دکترین ما سیاست ورزی 
است، اقتصادی نیست. تا این دکترین تغییر نکند، نمی شود کاری کرد. البته بر اساس 
تغییر دکترین باید روابط بین الملل هم درست شود. بر اساس همین دکترین با اقتصاد 
باید مطابق با رویکردهای اقتصادی برخورد شود، نه رویکردهای سیاسی یا اجتماعی.

وی در پاســخ به ســوالی درباره فروکش کردن نزاع های سیاسی در کشور گفت: این 
وضعیت نتیجه وفاقی اســت که بین رئیس جمهوری و ارکان عالی نظام اتفاق افتاده 
است، به این معنی که آقای پزشکیان نمی گوید آقا یکی، من هم یکی. بلکه می گوید هر 
چه آقا می گوید، من هم به همان عمل می کنم. یعنی شکاف رئیس جمهوری با رهبری 
تمام شده است. امیدواریم که توافق هسته ای هم حاصل شود و کشور نجات پیدا کند.

این فعال اقتصادی و مدیر سیاسی با سابقه تاکید کرد: به آقای پزشکیان توصیه می کنم 
همین روال را ادامه دهد که خوب است.

مرعشی در پاسخ به این سوال که آیا کابینه نیاز به ترمیم دارد، گفت: همین ها را نگه دارد. 
چون در صورت تغییر دادن می ترسم وضعیت بدتر شود.

مرعشی دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی:

فروکش کردن نزاع های سیاسی، نتیجه 
وفاق رئیس جمهور و ارکان عالی نظام است


